
Protokół Nr  LXIV 

z sesji Rady Gminy Wolanów z dnia 27 listopada 2023 roku 

Ad. 1 

Przewodniczący Rady Gminy Wolanów Jacek Murawski o godz. 15.00 otworzył LXIV sesję 

Rady Gminy Wolanów. Powitał Panią Wójt, Panią Sekretarz, Pana Skarbnika,  Państwa Radnych oraz 

Sołtysów przybyłych na sesję. Następnie zgodnie z listą obecności poinformował, że w sesji 

uczestniczy 12 radnych, 2 radnych nieobecnych, 1 radny spóźni się,  co stanowi kworum niezbędne 

do prowadzenia obrad oraz podejmowania prawomocnych uchwał (lista obecności w załączeniu).  

  

Ad. 2 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy odczytał proponowany porządek obrad: 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu  obrad z poprzedniej sesji.   

4. Informacje Komisji o ich pracach między sesjami Rady.  

5. Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami.  

6. Wnioski i zapytania radnych. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia  Gminnego Programu Osłonowego w zakresie dożywiania 

„Posiłek w szkole  i w domu” na lata 2024-2028”, Moduł 1 i 2. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie  podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do przyznania 

pomocy w formie świadczenia pieniężnego na zakup posiłku i żywności dla osób i rodzin objętych 

wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie odstąpienia od żądania zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w 

formie posiłku lub świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób objętych 

wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie  przyjęcia Programu współpracy Gminy Wolanów z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami określonymi w art. 3 ust.3 ustawy o działalności pożytku 

publicznego i o wolontariacie na 2024 rok. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia pomiędzy Gminą Wolanów 

a Gminą Miasta Radomia dotyczącego zasad prowadzenia punktu katechetycznego. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2024 

rok. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 

Wolanów na lata 2023 – 2033. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale budżetowej na rok 2023. 

15. Wolne wnioski i informacje.  

16. Zamknięcie obrad. 

 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie 

proponowany porządek obrad, gdzie w głosowaniu jawnym porządek został przyjęty jednogłośnie 

przy 12 głosach „za” przez Radę Gminy Wolanów. 

 

Ad. 3 

Do protokołów z poprzednich sesji nie zgłoszono uwag. 

W głosowaniu jawnym przy 12 głosach „za” protokół Nr LXIII  z sesji Rady Gminy Wolanów 

z dnia 26 października 2023 roku został przyjęty jednogłośnie przez Radę Gminy Wolanów. 

 

Ad. 4 

Przewodnicząca Komisji Oświaty Kultury Sportu i Zdrowia Pani Jolanta Gutkowska 

poinformowała, że w dniu 22 listopada odbyło się posiedzenie połączonych Komisji Rewizyjnej oraz 

Komisji Oświaty Kultury Sportu i Zdrowia. Omawiano materiały przygotowane na sesję Rady 

Gminy. Wszystkie zostały zaopiniowane pozytywnie jednogłośnie. Poruszono również tematy 

związane ze sprawami bieżącymi gminy. Pani Ewa Markowska - Bzducha Wójt Gminy omówiła 

projekt Uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Wolanów na lata 2024-2033 



oraz projekt Uchwały budżetowej Gminy Wolanów na 2024 rok. 

Pan Czesław Gac Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego Budżetu i Finansów 

poinformował, że członkowie Komisji Rolnictwa Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego oraz 

Komisji Rozwoju Gospodarczego Budżetu i Finansów spotkali się na wspólnym posiedzeniu z 

Komisją Rolnictwa Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego w dniu 23 listopada zajmowano się 

omawianiem i opiniowaniem projektów uchwał przygotowanych na dzisiejszą sesję Rady Gminy,  

które zostały zaopiniowane pozytywnie  jednogłośnie przez członków Komisji. Wójt Gminy 

Wolanów P. Ewa Markowska – Bzducha przedstawiła projekt Uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Wolanów na lata 2024-2033 oraz projekt Uchwały budżetowej Gminy 

Wolanów na 2024 rok. 

 

Ad. 5 

Wójt Gminy Wolanów Pani Ewa Markowska – Bzducha przedstawiła sprawozdanie z pracy 

w okresie między sesjami, informując: „Od ostatniej sesji zwyczajnej w dniu 26 października 2023 

r. głównie koncentrowaliśmy na realizacji tegorocznych inwestycji. Ale też na postępowaniach 

zakupowych dotyczących m.in. odbierania odpadów od mieszkańców, zimowego utrzymania dróg 

czy budowy oświetlenia. Pierwsze postępowanie dotyczące odbierania odpadów unieważniliśmy z 

powodu zbyt wysokiej ceny w złożonych ofertach. Obecnie ogłosiliśmy drugie i czekamy z nadzieją. 

W przypadku zimowego utrzymania wykonawca wyłoniony w pierwszym postępowaniu nie podpisał 

umowy, a w drugim cena była blisko dwukrotnie wyższa od możliwej do zapłacenia przez nas. Za 

chwilę będziemy trzeci raz ogłaszać bo tego wymaga od nas ustawa o zamówieniach publicznych. 

Mamy nadzieję niebawem wyłonić wykonawcę w przetargu na budowę oświetlenia. Gdzie jeden z 

oferentów zgłosił zastrzeżenia do innych ofert złożonych w postępowaniu. Wiele pracy 

poświęciliśmy również opracowaniu projektu budżetu na rok 2024, który został przedłożony 

Wysokiej Radzie oraz RIO 15 listopada br. i był omawiany na  posiedzeniach Komisji Rady. 

Praktycznie sen z powiek spędzał  mi wykonawca modernizacji oświetlenia. Ale udało się, 

prace zostały zakończone. I zdołamy na czas rozliczyć się z dotacji pozyskanych na ten cel. 

Oświetlenie wzdłuż drogi krajowej w Strzałkowie, Wawrzyszowie i Mniszku zostało wymienione i 

uzupełnione, będzie energooszczędnie, a jednocześnie widniej i piękniej. Mam nadzieję, że 

Mieszkańcy zauważyli wymianę i również się cieszą. Jednocześnie już złożyliśmy wnioski na kolejne 

wymiany oświetlenia zaplanowane w budżecie na 2024 r. w miejscowościach, które przeznaczyły 

największe środki w funduszach sołeckich na ten cel. W ramach naboru „Mazowsze dla klimatu” 

złożyliśmy wnioski na wymianę lamp na energooszczędne lampy LED: w  Wolanowie wzdłuż drogi 

do szkoły tj. ul. Kolejowej i Jesionowej, w Mniszku wzdłuż drogi do szkoły tj. na odcinku Mniszek-

Orońsko, w Bieniędzicach w całej miejscowości, w Zabłociu wzdłuż głównej drogi aż do drogi 

krajowej, w Ślepowronie pozostałe do wymiany lampy, w Sławnie, w Woli Wacławowskiej. A z 

kolei w ramach naboru na MIAS złożyliśmy wnioski na wymianę pozostałego oświetlenia w 

Strzałkowie, Wawrzyszowie i Chruślicach. W ramach naboru na MIAS złożyliśmy też drugi wniosek 

na budowę ogrodzeń terenów gminnych w sołectwach: Młodocin Większy, Wacławów i Kolonia 

Wawrzyszów. Obecnie wnioski do MIAS składa się grupowo na tego samego rodzaju 

przedsięwzięcia. Złożyliśmy również wnioski w naborze „Mazowsze dla zwierząt” oraz w  naborze 

na „Mazowsze dla lokalnych centrów integracji” na kontenerową świetlicę w Sławnie. Jeśli 

otrzymamy taką dotację to dysponujemy terenem gminnym i jesteśmy w stanie w ciągu roku uporać 

się z tym zadaniem. Jeśli nie to nie będziemy rozpoczynać tego zadania w 2024 r. Nadal nie 

rozstrzygnięto 9 edycji Programu Polski Ład związanej z wymianą lamp na LED. 

W czasie od ostatniej sesji zakończyliśmy modernizację świetlicy w Mniszku w ramach 

tegorocznej edycji „Mazowsze dla lokalnych centrów integracji”. Łączny koszt inwestycji wyniósł 

300.138 zł. Udał nam się już rozliczyć tę inwestycję. Jeszcze wykonamy napisy na obiekcie, ale to 

już na spokojnie. Bo teraz mamy kumulację rozliczeń i przetargów na nowy rok. Np. jutro musimy 

złożyć wniosek o płatność w naszej największej tegorocznej inwestycji polegającej na budowie 

infrastruktury wodociągowo-kanalizacyjnej. Podstawowe prace dobiegły końca, czekamy na 



podłączenie liczników energii do przepompowni ścieków i przepływomierza, ale to już po stronie 

PGE.  

Dobiegają końca prace związane z pozwoleniami na budowę w zakresie infrastruktury 

sportowej. W przypadku boisk prace wydłużają bardzo uzgodnienia z MSiT, które w związku z 

przyznanym dofinansowaniem wymaga bardzo wysokich standardów, i uzgadnia praktycznie każdy 

szczegół taki jak łuki na bieżni, podbudowy, rodzaje nawierzchni itp. W przypadku sali w 

Bieniędzicach czekamy na przedłożenie szczegółowego projektu już z branżami przez Wykonawcę, 

wraz pozwoleniem na budowę, ale również tempo prac jest wolniejsze niż zakładał harmonogram. 

Podpisaliśmy umowy na dostawę energii elektrycznej, według której stawka na przyszły rok 

to będzie 0,7330 zł za kWh . Umowa obejmuje trzy lata 2024-2026, na 2025 r. cena energii wynosi 

0,7730 zł za kWh, a na 2026 0,8070 zł za kWh. Dostawcą energii będzie TAURON Sprzedaż Sp. z 

o.o. 

Procedujemy ZRID na przebudowę skrzyżowania na Dzikiej Niwie.  Wykonawca wiat ma 

opóźnienie względem harmonogramu, dziś  deklarował zakończenie montażu wiat do końca 

bieżącego tygodnia.    

Niestety w sprawie budowy odcinka 160 mb drogi łączącego ulicę Małcużyńskiego łącznika 

z droga powiatową rozmowy skończyły się niczym. Mimo, że zadeklarowałam  że Gmina Wolanów 

pokryje całą brakującą kwotę  i wydłuży czas realizacji umowy do końca marca przyszłego roku 

MZDiK w Radomiu nie zdecydował się podpisać umowy z wykonawcą, który przedłożył najtańszą 

ofertę argumentując że wykonawca na pewno nie zdąży wykonać zadania do końca br. Pozostali 

partnerzy tj. Gmina Kowala i Powiat Radomski nie wyrazili zgody na wydłużenie umowy. I w ten 

sposób na chwilę obecną zadanie to nie będzie realizowane. Bardzo żałuję, ale ze strony Gminy 

Wolanów już nic więcej nie mogę zrobić w tej kwestii. Wydaje się, że nikomu z partnerów nie zależy 

na tym aby wybudować ten odcinek obecnie. Chociaż jest światełko w tunelu – powiat radomski 

zadeklarował, że w budżecie powiatu na 2024 r. znajdzie się zadanie polegające na projektowaniu 

rozbudowy drogi Wolanów-Podkończyce wraz ze ścieżką rowerową i to jest dobra wiadomość. 

Z ważnych wiadomości w minionym tygodniu sfinalizowaliśmy zakup działek od GS w 

Jarosławicach (działka nr 107/2) obok budynków OSP Jarosławice oraz w Mniszku działkę zajętą od 

wielu lat przez przepompownię ścieków (działka nr 413/1). Natomiast nie udało nam się porozumieć 

dotychczas z właścicielem działek przy cmentarzu w Chruślicach. 

Z uwagi na pozyskanie dotacji z MSiT na budowę boisk i oszczędności na inwestycjach dziś 

w projekcie zmian do uchwały budżetowej rezygnujemy z 2 mln zł kredytu planowanego do 

zaciągnięcia w bieżącym roku. 

I na koniec sympatyczna wiadomość – 10 grudnia na boisku ZSP w Sławnie odbędzie się 

jarmark świąteczny, na który serdecznie Państwa zapraszam. Jest to wydarzenie o zasięgu 

powiatowym, a Gmina Wolanów jest współorganizatorem. Jednocześnie z uwagi że wydarzenie to 

ma także wymiar religijny – będzie ksiądz Biskup, który skieruje do przybyłych życzenia, połączymy 

to wydarzenie z naszą gminną wigilią pod gwiazdami. Nasze KGW przygotują przysmaki które 

będzie można od nich zakupić, podczas wydarzenia.” 

 

O godz. 15.16 przybył radny Pan Rafał Czubak. 

 

Ad. 6 

W danym punkcie posiedzenia nie odnotowano wniosków ani zapytań. 

 

Ad. 7 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski przedstawił projekt uchwały w sprawie przyjęcia  

Gminnego Programu Osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole  i w domu” na lata 2024-2028”, 

Moduł 1 i 2. 

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały w ww. 

sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/465/2023 w sprawie przyjęcia  Gminnego 



Programu Osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole  i w domu” na lata 2024-2028”, Moduł 1 i 2 

została przyjęta jednogłośnie 13 głosami „za” (uchwała w załączeniu). 

 

Ad. 8 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski przedstawił projekt uchwały w sprawie 

podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do przyznania pomocy w formie świadczenia 

pieniężnego na zakup posiłku i żywności dla osób i rodzin objętych wieloletnim rządowym programem 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028.  

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały 

w ww. sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/466/2023 w sprawie podwyższenia 

kryterium dochodowego uprawniającego do przyznania pomocy w formie świadczenia pieniężnego na zakup 

posiłku i żywności dla osób i rodzin objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” 

na lata 2024-2028została przyjęta jednogłośnie 13 głosami „za” (uchwała w załączeniu). 

 

Ad. 9.  

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski przedstawił projekt uchwały w sprawie 

odstąpienia od żądania zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w formie posiłku lub świadczenia 

rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028.  

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały 

w ww. sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/467/2023 w sprawie odstąpienia od 

żądania zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w formie posiłku lub świadczenia rzeczowego w postaci 

produktów żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” 

na lata 2024-2028 została przyjęta jednogłośnie 13 głosami „za” (uchwała w załączeniu). 

 

Ad. 10 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski przedstawił projekt uchwały w sprawie 

przyjęcia Programu współpracy Gminy Wolanów z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

określonymi w art. 3 ust.3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2024 rok.  

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały 

w ww. sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/468/2023 w sprawie przyjęcia 

Programu współpracy Gminy Wolanów z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami określonymi w art. 

3 ust.3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2024 rok została przyjęta 

jednogłośnie 13 głosami „za” (uchwała w załączeniu). 

 

Ad. 11 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski przedstawił projekt uchwały w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia pomiędzy Gminą Wolanów a Gminą Miasta Radomia dotyczącego 

zasad prowadzenia punktu katechetycznego.  

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały 

w ww. sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/469/2023 w sprawie wyrażenia zgody 

na zawarcie porozumienia pomiędzy Gminą Wolanów a Gminą Miasta Radomia dotyczącego zasad 

prowadzenia punktu katechetycznego została przyjęta jednogłośnie 13 głosami „za” (uchwała w 

załączeniu). 

 

Ad. 12 



Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski przedstawił projekt uchwały w sprawie 
obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2024 rok. 

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały 

w ww. sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/470/2023 w sprawie obniżenia ceny 

skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2024 rok została przyjęta jednogłośnie 13 głosami „za”, 

(uchwała w załączeniu). 

 

Ad. 13  

Skarbnik Gminy Pan Dariusz Gocel przedstawił projekt uchwały w sprawie wprowadzenia 

zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Wolanów na lata 2023 – 2033.  

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały 

w ww. sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/471/2023 w sprawie wprowadzenia 

zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Wolanów na lata 2023 – 2033 została przyjęta 

jednogłośnie 13 głosami „za” (uchwała w załączeniu). 

 

Ad. 14 

Skarbnik Gminy Pan Dariusz Gocel przedstawił projekt uchwały w sprawie zmian w Uchwale 

budżetowej na rok 2023. 

Do przedstawionego projektu uchwały nie wniesiono uwag ani zastrzeżeń. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski poddał pod głosowanie projekt uchwały 

w ww. sprawie, gdzie w głosowaniu jawnym Uchwała Nr LXIV/472/2023 w sprawie zmian w 

Uchwale budżetowej na rok 2023 została przyjęta jednogłośnie 13 głosami „za” (uchwała w 

załączeniu). 

 

Ad. 15 

W danym punkcie posiedzenia głos zabrała Pani Małgorzata Szczepaniak Sekretarz Gminy 

poinformowała, że w miesiącu grudniu odbędzie się dodatkowy odbiór popiołu – rejon 1 – 13 grudnia, 

rejon 2 – 14 grudnia, rejon 3 – 27 grudnia, rejon 4 – 28 grudnia.  Następnie Sekretarz Gminy 

poinformowała, że w dniu 12 grudnia 2023r. (wtorek) w godzinach od 9.30  do 12.30 w siedzibie 

Urzędu Gminy Wolanów -  pokój 6a (parter),  pracownik Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie 

w Radomiu będzie pełnił dyżur, podczas którego będzie można uzyskać informacje nt. możliwości 

otrzymania przez osoby z niepełnosprawnościami wsparcia finansowego ze środków Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

 

Ad. 16 

Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy Pan Jacek Murawski 

podziękował za udział w posiedzeniu, po czym zamknął LXIV sesję Rady Gminy Wolanów o godz. 

15.50. 

  

  

 

Protokolantka Przewodniczący Rady Gminy Wolanów 

 

Monika Musiałek      Jacek Murawski 


